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L’Ajuntament assumirà
l’apuntalament del 
bloc del carrer Pirineus 
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Marta Bodas, presidenta
del Club Natació Sant Adrià:
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Unitat feminista 
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debats interns: 
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Un 8M 
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Segons el diccionari de l’Institut
d’Estudis Catalans, el feminisme
“és el moviment social que de-
fensa els drets de les dones i en
denuncia la submissió tradicional
als homes”. El concepte, però,
està en constant evolució. Tant és
així que la seva definició original
ja queda curta per representar les
lluites que hi ha sota el paraigua
d’aquest terme. Precisament per
la complexitat que ha adquirit al
llarg dels anys, les feministes
s’han associat en entitats i col·lec-
tius diferenciats. Tot i que de-
fensen unes causes comunes,
discrepen en altres fins al punt
que el moviment també viu de-
bats i conflictes interns.

En aquesta edició de Línia
Nordhem volgut saber com s’or-
ganitza un 8M en una ciutat
com Badalona. Concretament,
hem parlat amb dues membres
de la Comissió del 8M: Núria Es-
cudé i Laura Valverde. Dues per-
sones de diferents genera-
cions –la primera més veterana
i la segona més jove– que, mal-
grat no estar d’acord en tot el que
defensen, formen part d’un equip
divers que ha hagut de trobar un
consens per fer un manifest i or-
ganitzar una manifestació que re-
presenti el que elles anomenen
“feminisme del 99%”.

BRETXA GENERACIONAL
Les diferències entre generacions
de feministes són evidents i ex-
pliquen part de les mirades dife-
rents. Les més veteranes han llui-
tat per uns objectius que, actual-
ment, han evolucionat. “Si ens re-
muntem al 1976, a les primeres
jornades catalanes de la dona,
ens organitzàvem per idees i ob-
jectius més generals, com la llui-

ta pel dret a l’avortament o contra
les agressions i la violència envers
les dones. Això permetia un mo-
viment feminista més homogeni”,
explica Escudé, que es mobilitza a
favor dels drets de les dones des de
finals dels anys 70.

Amb el moviment del 15M,
nascut el 2011, van arribar noves
onades de feminismes, que tam-
bé lluitaven pels drets de les iden-
titats dissidents. N’és un exemple
l’anomenat transfeminisme, que
inclou i vetlla pels drets de les do-
nes trans i d’altres identitats de gè-
nere i que genera debat en algunes
organitzacions i entitats.

“En funció de les idees que
hagis vist durant la teva militàn-
cia feminista entens el subjecte
dona en la funció més limitada o
com a subjecte ampli, incloent-
hi la interseccionalitat de les dis-
sidències i altres eixos com l’èt-
nia o la classe”, afegeix Valverde.
“Quan diuen transfeminisme,

nosaltres diem sí, però també fe-
minisme, perquè la paraula l’hem
d’arrossegar perquè forma part
de l’històric. Però també hem
d’ampliar el subjecte del femi-
nisme perquè la societat és di-
versa”, defensa Escudé.  

Ambdues coincideixen que
aspectes com aquest generen
conflicte, però la idea d’anar uni-
des sempre preval. “Hem de te-
nir en compte qui crea l’argu-
mentari. Si és la dreta qui utilit-
za el transfeminisme com a escut
per desprestigiar el feminisme, te-
nim un problema. Existeix un
conflicte intern, sí, però deixeu-
nos que ho resolguem com ho fa
qualsevol ideologia política”, ar-
gumenta Valverde.

EL LLENGUATGE INCLUSIU
El llenguatge, en el feminisme,
també pot suposar una barrera.
De fet,  la manera de  comunicar
en un dia com el 8M ha estat un

repte per a la Comissió. “Hem
acordat que no farem servir el
llenguatge inclusiu perquè vo-
lem que vinguin el màxim de
persones possibles. Hi ha moltes
dones que no se senten incloses
amb aquest llenguatge, però estem
a favor que qui vulgui l’utilitzi”, diu

Escudé. Per la seva banda, Val-
verde defensa l’ús del llenguatge
inclusiu i assegura que al manifest
deixen clara la seva postura. “No
n’hem fet un ús explícit, però in-
cloure-hi el transfeminisme ha es-
tat el debat central de les assem-
blees i ens hem posicionat de
manera clara al manifest: fem

activisme des del transfeminisme
i l’antiracisme. Aquest és l’equili-
bri que hem trobat”, comenta
Valverde. Escudé conclou que “la
gran virtut del moviment femi-
nista és haver arribat a un consens
entre diferents generacions amb
pensaments diversos”.

PER UN FEMINISME PLURAL
La Comissió del 8M ha organitzat
la primera manifestació transfe-
minista i antiracista des de la seva
creació el 2017, que inclou diver-
sos espais perquè tothom se sen-
ti segur. Pel que fa a les activitats
del 8M a la ciutat, totes dues con-
sideren que la programació del
consistori és pobra i no represen-
ta tot el ventall del feminisme. 

En defensa d’uns actes més
plurals, creuen que un espai com
La Ciba de Santa Coloma seria
ideal per organitzar el 8M i tam-
bé fomentaria la col·laboració en-
tre les diferents entitats feministes.

Unitat per damunt de tot
» La Comissió del 8M de Badalona organitza la seva primera manifestació transfeminista i antiracista

» Cada any afronta el repte d’assolir consensos malgrat els diferents ideals de les integrants

“La gran virtut del
moviment és haver
arribat al consens amb
pensaments diferents”

Rubén Hidalgo
BADALONA

Núria Escudé i Laura Valverde, representants del moviment feminista de diferents generacions. Fotos: Línia Nord
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Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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El Tribunal Superior de
Justícia d'Andorra des-

estima la demanda de
desnonament del youtuber The Grefg
i dona la raó a l'anciana que viu al pis
en qüestió, afirmant que té dret a ha-
bitar la que ha estat sempre casa seva,
trobant-se en indefensió. The Grefg
es queda sense raó legal per desnonar.

Fa 50 anys de l’assassi-
nat de l’antifeixista Sal-

vador Puig Antich amb el
garrot vil. L'anarquista va ser executat
el 2 de març del 1974 i es va convertir
en un símbol per part de l'antifran-
quisme, en ser l'última persona ex-
ecutada (juntament amb Heinz Chez)
pel règim. Tenia 25 anys.

@laralevana

Un xai gras al Marroc el
paguen a uns 2.000 dir-

hams, equivalents a uns
200 euros. El sou mitjà al Marroc és
d’uns 5.000 dirhams, uns 500 euros. Un
xai gras aquí te’l paguen a uns 110-120
euros i el sou mitjà és d’uns 2.100 eu-
ros. Enteneu per què aquí la gent està
intensificant les produccions?

Una noia s'ha suïcidat a
la facultat d'Història de

la Universitat Complu-
tense de Madrid. Sembla que la uni-
versitat ha decidit fingir que no ha pas-
sat res i, per tant, ha seguit les classes
amb normalitat. Parlar de suïcidi quan
passa també és necessari per reduir l'es-
tigma i el tabú.

@MariaMValero_@immaps@Hoyuelicos

Tuits en paper
Aquí es
piula
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Cessió de terrenys a l’AMB per 
fer habitatge assequible a Montgat1

2
Tres detinguts a la Mina per atacar
agents de la policia de Sant Adrià

Situació “crítica” a la Guàrdia Urbana 
Badalona per la vigilància al carrer Canigó

El PSC proposa situar una comissaria 
de la Guàrdia Urbana a l’antic institut B9

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Tiroteig a Badalona: la policia 
busca l’autor dels fets

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@esparver: Un pis a Barcelona anunciat per
2.805 euros al mes passaria a haver-se de llo-
gar en un rang d'entre 600 i 904 euros, se-
gons el nou índex estatal de preus del lloguer.

@FraJeremies: Si la menstruació la patís-
sim els homes, ja faria dècades que les
copes, les calces menstruals i les compre-
ses de tela serien gratuïtes. Ho sabem.

#Menstruació

@aria_meteo: Bon dia! En especial a tots
els fans de la meteorologia, de la neu i l’hi-
vern. Estem a 3 de març i neva al nord de la
Catalunya Central, Prepirineu i nord-est. 

#Neu #PreusLloguer

La clau

Els pròxims mesos, Federa-
listes d’Esquerres de Ba-
dalona celebrarà tres con-

ferències a càrrecs d’experts al
Centre Cívic de Can Cabanyes per
tractar alguns dels temes que pre-
ocupen no només els federalistes,
sinó també gran part de la socie-
tat badalonina. La primera d’elles
versarà sobre finançament i fisca-
litat, autonòmic versus federal, i se
celebrarà el dia 14 a les 19 hores.

El finançament i la fiscalitat de
les autonomies és, sense dubte, un
tema controvertit i d’actualitat, ja
que totes elles consideren que el
que reben de l’Estat no és prou per
solucionar els diversos problemes
existents en el seu territori. Tam-
bé hi ha les que consideren que
aporten molt més que el que reben
i, per tant, es consideren discri-
minades. Per això, aclarir la si-
tuació i buscar la millor solució
possible interessa a la ciutadania.

L’organització territorial d’Es-
panya es recull al Títol VIII de la
Constitució i consta de tres nivells:
l’Estat o organització central que
representa l’estructura governa-
mental a nivell estatal i és respon-
sable de les qüestions que afecten
tot el país, com la defensa, les re-
lacions exteriors i altres àrees fo-
namentals. Un segon nivell és el de
les comunitats autònomes, ca-
dascuna amb el seu govern i com-
petències en àrees com educació,
sanitat, cultura i altres assumptes.
Finalment, les entitats locals, que
inclou els municipis i altres divi-
sions administratives que gestio-
nen qüestions com l’urbanisme, els
serveis socials i altres aspectes
que afecten directament els ciuta-
dans d’una àrea concreta.

També hem d’aclarir que el
sistema de finançament auto-
nòmic de l’Estat és el conjunt de
recursos financers que té cada
administració autonòmica per a
exercir les seves competències se-
gons obliga la Constitució, se-
guint els principis de solidaritat
i coordinant-se amb el Ministe-
ri d’Hisenda. Aquest sistema no
constitueix un sistema fiscal fe-
deral, però està condicionat per
l’organització territorial.

Els recursos financers de les
comunitats provenen dels im-
postos cedits per l’Estat, els re-
càrrecs sobre impostos estatals
i altres ingressos, a més dels
impostos creats per les mateixes
autonomies. A més, hi ha con-
tribucions especials d’aquestes
comunitats, transferències del
fons de compensació interterri-
torial i altres assignacions amb
càrrec als pressupostos generals
de l'Estat. El principi de solida-
ritat interterritorial és fona-
mental en aquest sistema. Ara
bé, aquesta qüestió és complexa
i té implicacions significatives per
al desenvolupament econòmic i
social de les diferents regions. Per
això és important trobar un
equilibri entre la capacitat fi-
nancera de cada autonomia i les
necessitats dels seus ciutadans.

La segona conferència trac-
tarà sobre Europa i el federalis-
me i aclarirà com tenen orga-
nitzat el territori alguns països.

Hi ha estats com Alemanya
o Suïssa que tenen un sistema fe-
deral. Això significa que tenen
una divisió clara de poders entre
el govern central i les regions o
estats federats i cadascun d’ells
té certa autonomia en assump-
tes de la seva competència. Al-
tres, com França o Espanya, te-
nen un sistema més centralitzat
i el govern central té més auto-
ritat i control.

Finalment, la tercera confe-
rència tractarà del Senat com a
cambra de representació terri-
torial, amb funcions legislati-
ves, pressupostàries, control i im-
puls polític i autorització de trac-
tats internacionals. 

En resum, no hi ha una so-
lució única per evitar els con-
flictes entre territoris o assegu-
rar un repartiment just. Cada
país ha d’adaptar-se a les seves
circumstàncies úniques. No obs-
tant això, la cooperació inter-
nacional i el diàleg són essencials
per mantenir la pau i la prospe-
ritat a Europa. I respecte a les co-
munitats autònomes, mentre
no s’aconsegueixi un Estat fe-
deral, és essencial garantir que
totes rebin els recursos neces-
saris per oferir serveis públics
eficients i igualitaris, evitant di-
ferències injustes entre elles. I,
per acabar, com diu un bon
amic: “las izquierdas estatales
deberían profundizar su pro-
yecto federalista”.

Propostes federals
per Pedro Jesús Fernández

Els semàfors

Una jutgessa ha denegat 
la petició del govern local per
desallotjar els 150 ocupes que
viuen a l’antic institut B9. També
ha recriminat a l’Ajuntament

que no hagi fet un procediment
administratiu abans de
recórrer a la justícia.

pàgina 15Aj. de Badalona

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) destinarà 
un milió d’euros per a Santa
Coloma i Badalona per cobrir 
les despeses d’atenció a les
persones que han patit

desallotjaments recentment 
per l’estat dels edificis on viuen.

pàgina 16AMB

El Club Natació de Sant Adrià
celebra 50 anys de competició.
Tot i que l’entitat fa 55 anys 
que es va fundar, no va poder
competir oficialment fins cinc
anys després. El club ha rebut
una placa commemorativa de la
Federació Espanyola de Natació. 

pàgina 18Natació Sant Adrià
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Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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NLes millors
perles

En Mohamed el-Maadioui ha sortit de la presó de Brians 1,després de passar-hi 9 dies per error. Tornava del Marroc
quan va ser detingut a l'aeroport del Prat, en compartir nom i
data de naixement amb un home en recerca i captura a França.

Un grup de científics ha descobert a la Xina el fòssil d’un
suposat drac que hauria viscut fa més de 240 milions

d’anys. És la prova que aquests éssers mitològics van
existir de veritat?

La Terra pot passar de tenir cinc a sis oceans. Una esquerdageganta travessa l’Àfrica i avança a un ritme de 7
mil·límetres l’any. Si el ritme es manté, en 50 milions d'anys
l'Àfrica quedarà dividida, amb un nou oceà al seu interior.

Científics han descobert que un peix d’uns 12
mil·límetres, vist per primer cop fa pocs anys a

Myanmar, és capaç de fer un soroll de més de 140 decibels.
És una potència superior a la del so d'un avió enlairant-se. 

LA FOTORFEF
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La lupa

Viatjar amb les línies de Rodalies de Renfe és un
dels grans maldecaps i malsons per als milers
d’usuaris d’aquest mitjà de transport. Ara tam-
bé és al centre del debat polític, després que el

govern central i la Generalitat n’hagin acordat el traspàs
i comencin un llarg camí de tràmits fins a fer efectiva la
transferència. Que ningú es pensi, però, que amb el tras-
pàs n’hi ha prou per arreglar els problemes, malgrat que
la Generalitat compti amb un operador, Ferrocarrils, prou
solvent en la gestió ferroviària. El problema de Rodalies
no és d’operador, és d’infraestructura, i fins que no s’ar-
reglin les mancances continuarà.

Les línies de Rodalies a Catalunya mouen uns 400.000
passatgers diaris, que pateixen contínues incidències que
provoquen retards gairebé quatre de cada cinc dies, segons
explica Mònica Peinado, periodista especialitzada en in-
fraestructures, en un magnífic article a la revista Eines. L’o-
rigen dels problemes és la manca d’inversions des dels anys
90. Les darreres es van fer sota la presidència de Mercè Sala,
que va dirigir la companyia entre 1991 i 1996. Des d’ales-
hores, tots els plans d’inversions han tingut una execució
mínima. Cap ha superat el 35%. I és així perquè, durant
tots aquests anys, la prioritat ha estat l’alta velocitat, i això
ha castigat Rodalies durant les darreres dècades.

El traspàs no serà fàcil. Primer perquè és fruit d’una
urgència generada per la necessitat que Esquerra donés
suport a la investidura de Pedro Sánchez. El primer que
s’haurà de fer és, doncs, blindar políticament el traspàs,
perquè canvis de conjuntura i majories a Espanya i Ca-
talunya no el desmuntin. L’acord entre socialistes i re-
publicans no és ben vist per tothom i està lluny de tenir
unanimitat. Després caldrà posar-se d’acord en allò que
es traspassa. Sobre els trens no hi ha dubtes, però sí amb
les vies, ja que només es contempla transferir els trams
de les línies R1, R2 i R3 que no comparteixin via amb al-
tres serveis. És a dir, per cobrir tot el servei, els combois
de Rodalies –de futura titularitat de la Generalitat– hau-
ran de circular en molts casos per vies d’Adif, titular de
les infraestructures ferroviàries des del 2005, quan es va
fer efectiva la separació amb l’operador Renfe segons els
plans liberalitzadors de la Unió Europea. Això voldrà dir
posar-se d’acord en les tandes, que és l’equivalent als slots
aeris, per entendre’ns.

De moment, s’ha decidit la creació d’una companyia
mixta entre les dues administracions que serà el futur ope-
rador: la Renfe catalana. Un es pot preguntar per què no
se’n fa càrrec directament Ferrocarrils. Una de les raons de
més pes és que els treballadors puguin mantenir els drets
conquerits al llarg de la història pels sindicats de Renfe. La
nova companyia, que ha d’aportar part dels actius de Ren-
fe al nou servei, està previst que se subrogui també part de
la plantilla amb totes les seves condicions laborals. L’em-
presa mixta serà el primer punt de trobada de les dues ad-

ministracions i el lloc on d’inici s’hauran de superar les dis-
funcions que vagin apareixent, que sens dubte n’hi haurà.

Aquesta nova companyia no tindrà gaires anys per ge-
nerar confiança com a operador. S’ha de tenir en comp-
te que Europa preveu la liberalització del servei ferroviari
de Rodalies el 2033, i aleshores qualsevol companyia po-
drà optar-hi. La futura empresa mixta haurà de tenir la
musculatura i experiència acumulada per ser imbatible
en els concursos davant de qualsevol competidor. Si no,
haurem fet un molt mal negoci.

De moment, però, no és previsible que les contínues
incidències gairebé diàries en el servei desapareguin. Du-
rant el 2022 se’n van registrar en 284 dies. Van provo-
car la cancel·lació de prop de 2.000 trens i retards a més
de 17.600 combois, un 5% del total. Aquesta dimensió d’in-
cidències és inadmissible en un servei vital per a la mo-
bilitat a la regió metropolitana.

És cert que en aquests moments el ritme d’inversions és
més que acceptable. El ministeri va posar en marxa el 2020
un pla inversor que fins al 2030 preveu més de 6.300 mi-
lions d’euros. Bona part d’aquestes actuacions ja estaven con-
templades al pla del 2008, fet que prova un retard d’alme-
nys una dècada en la posada al dia de les infraestructures.
L’actual pla té dos períodes. El primer arriba fins al 2025, mo-
ment en què s’han d’haver invertit 4.600 milions a Rodalies,
i 1.700 més fins al 2020. A 31 d’agost del 2023 s’havien ad-
judicat obres per valor de 3.356 milions, gairebé la meitat del
previst, segons Peinado. L’execució ja supera els 1.000 mi-
lions. Per fi sembla que Rodalies recupera els anys perduts.

Les millores també inclouen una inversió de 858 mi-
lions en nous trens que substitueixin l’envellida flota ac-
tual, cosa que incrementa també el nombre d’avaries. Els
nous trens –la darrera compra es remunta al 2007– se-
ran més moderns, accessibles i amb un 20% més de pla-
ces. Rodalies incrementarà així el nombre de combois, que
passaran de 270 a 300.

El passat 19 de febrer va tenir lloc la primera reunió
de la comissió política que ha de canalitzar el traspàs i es
van crear els grups de treball tècnics que han de trobar
les solucions als diferents desajustos que vagin sortint. Per
exemple, un de cabdal: amb quina electricitat funciona-
ran les catenàries dels trams de via que es traspassin a la
Generalitat? S’haurà d’arribar a un acord amb Adif, que
és qui adquireix l’electricitat a l’engròs a les energètiques
i després la revèn als diferents operadors. És clar que la
nova companyia autonòmica podria comprar la seva prò-
pia electricitat i construir la infraestructura per fer-la ar-
ribar als trams de via de la seva titularitat, però és més ba-
rata i eficient la primera opció.

Sembla una tonteria, però aquesta i altres qüestions
s’hauran de resoldre amb sintonia entre les diferents
parts. I més val que sigui així. El contrari anirà, com sem-
pre, contra l’usuari.

Que ningú es pensi 
que amb el traspàs 

n’hi ha prou per arreglar
els problemes, 

malgrat que la Generalitat
compti amb un operador,
Ferrocarrils, prou solvent

en la gestió ferroviària. 
El problema de Rodalies

no és d’operador, 
és d’infraestructura,

i fins que no s’arreglin 
les mancances 

continuarà

“
“

per Xavi Casinos

Renfe, un traspàs llarg i gens fàcil
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@AlbertLloreta: Teoria a rebatre: si els ado-
lescents parlen en castellà per rebel·lar-se és
perquè no hem cuidat l'equilibri entre ser
pesats i ser atractius.

@a1varo_lopez: Això de posar publicitat a
Prime Video implica literalment tornar a
veure la televisió, però ara pagant per veure
els anuncis. El segle XXI és una cosa boja.

@assemblea: El debat sobre la pagesia ar-
riba al Parlament! Cal donar tot el suport a
la revolta pagesa, per salut i per respecte al
país. Qui sembra la misèria recull la ràbia!

Flaixos
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Disparen dos trets a un home
al barri de Dalt la Vila

SUCCESSOS4La policia busca a
Badalona un home que aquest di-
marts va disparar dos trets contra
un altre home que sortia del Cen-
tre de drogodependències Delta,
a Dalt la Vila. Els fets van tenir lloc
a la plaça Font i Cussó, molt a prop
del Col·legi Cultural. Els seus
alumnes van estar confinats ga-
irebé 20 minuts com a mesura
preventiva. D’altra banda, la víc-
tima dels trets va ser traslladada
a un hospital.

L’alcalde de Badalona, Xavier
García Albiol, va mostrar-se con-
vençut que l’autor dels trets serà

detingut pròximament. “Avui un
home ha disparat un toxicòman
quan sortia d’un centre de dro-
godependència a Badalona. Sen-
se poder donar més detalls per
prudència, estic convençut que el
pistoler serà detingut pròxima-
ment”, va dir a la xarxa social X.

En el moment del tancament
d’aquesta edició, encara no s’ha-
via comunicat la detenció de l’au-
tor dels fets. En un vídeo gravat
per un veí després dels trets, es veu
com l’home, amb perruca i ulleres
de sol, acaba marxant de la zona
pel carrer de la Costa.

HABITATGE4Continuen els des-
allotjaments a Badalona. Aquest
dimecres era el torn de l’edifici
118 del carrer Ausiàs Marc men-
tre els tècnics feien la inspecció.
Amb el bloc  desallotjat al mateix
carrer divendres passat, ja són sis
els edificis evacuats per preven-
ció després de l’esfondrament del
carrer Canigó. 

Aquest bloc, segons l’alcalde
Xavier García Albiol, és on s’han
detectat les esquerdes “més
greus”. En concret, són “cre-
uades” als sostres que fan que l'es-
tructura sigui molt més feble que
a la resta de blocs inspeccionats
fins ara. Aquesta casuística feia
que hi hagués un “risc important”
que els sostres poguessin cedir, se-
gons Albiol, i, per tant, el des-
allotjament imminent de tot el
bloc era la millor decisió.

A més, les esquerdes no s’han
trobat puntualment, sinó que
eren generalitzades en el con-
junt del bloc de pisos. “Són molt
preocupants perquè van en dues
direccions”, va detallar l'alcalde.
La situació, va afegir, no s’havia

detectat en cap dels altres edificis
i “és de màxima gravetat”. Com
s’ha fet en els desallotjaments
anteriors, ara començarà l’apun-
talament interior de l’edifici, però
amb un “reforç especial” perquè
és “la situació més problemàtica
i complexa que s'ha vist fins ara”.

D'altra banda, l’Ajuntament
comença aquest dijous el reforç de
tots els puntals instal·lats a la res-
ta d’edificis desallotjats –a ex-
cepció del que es va esfondrar–
perquè els veïns puguin tornar a

casa seva “en un horitzó més o
menys proper” i de manera “pro-
visional” fins que es facin les ob-
res definitives de reforç i repara-
ció de les estructures.

Del bloc del número 118 del
carrer Ausiàs Marc, de moment
hi ha quatre famílies que també
han demanat ajuda perquè no te-
nien on passar la nit. Mentres-
tant, els equips tècnics continu-
en les inspeccions, amb l’objec-
tiu que tota l’illa estigui revisada
la setmana que ve. 

Imatge del desallotjament del 118 d’Ausiàs Marc. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Desallotjat un sisè edifici 
amb  les esquerdes  “més greus” 

Exterior del centre Delta, on es van produir els trets. Foto: ACN

Protesta |Tallaran l’autopista C-31el 7 d’abril
Transformem l’Autopista tallarà, per tercera vegada, la C-31 el pròxim 7 d’abril 
amb motiu del Dia Mundial de la Salut. S’han organitzat diferents activitats per

reivindicar la transformació d’aquesta infraestructura que parteix Badalona.
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre
produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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La justícia denega desallotjar
els 150 ocupes de l’institut B9
POLÈMICA4Un jutjat conten-
ciós administratiu desestimava
dijous passat la petició del go-
vern de Badalona per desallotjar
d’urgència prop de 150 persones
que ocupen l’antic institut públic
B9, al barri del Remei. 

La jutgessa retreu a l’Ajun-
tament que no ha plantejat una
alternativa residencial per a
aquestes persones –la majoria
immigrants–, que podrien que-
dar en completa vulnerabilitat.
A més, considera que abans de
recórrer als tribunals, Albiol
hauria d’haver iniciat un proce-
diment ordinari en l’àmbit local
amb el qual notifiqués als ocupes
que havien de marxar de l’insti-
tut, propietat del consistori. D’a-
questa manera, apuntava que els
afectats haurien pogut decidir si
marxaven o si recorrien la noti-
ficació. Pel que fa a l’alternativa

sobre un lloc on viure, abans de
la interlocutòria que tombava el
desallotjament, la jutgessa ja
havia preguntat al consistori so-
bre la possibilitat d’oferir habi-
tatges als ocupes.

Després de rebre el ‘no’ al
desallotjament, Albiol ha de-
manat de nou a la jutgessa que
executi el desnonament perquè
veu un “gran risc” d’incendi per
la manipulació dels quadres
elèctrics i perquè afirma que
l’ocupació està causant proble-
mes de delinqüència i incivisme.
L’alcalde preveu que la situació
estigui resolta en tres mesos i
també ha expressat la voluntat
de tirar a terra l’institut per fer-
hi la segona comissaria de la Gu-
àrdia Urbana. Una proposta
que també ha fet Fernando Car-
rera, president el grup munici-
pal del PSC.

CULTURA4L’Ajuntament de Ba-
dalona va presentar divendres
passat el dimoni de les Festes de
Maig d’enguany. Es tracta del
disseny Apugem els preus, que
critica l’augment dels preus i la
inflació i que representa un di-
moni espantat en veure el cost de
la compra. La figura està asse-
guda en una cistella de la com-
pra sobre un tendal de mercat,
llegint el tiquet de la compra i en-
voltada de garrafes d’oli, un dels
productes que més ha incre-
mentat el seu cost. L’autor del
disseny, que ha estat el guanya-
dor de la 25 edició del concurs
Crema’l tu, en el que han parti-
cipat 114  ha estat Cristian Jeró-
nimo, ex estudiant de l’institut
badaloní Pau Gargallo.

“Una de les meves missions
era que fos per a tots els públics.
Que els nens el trobin divertit i
còmic i a la vegada que fes re-
flexionar els adults amb aquest
component social”, va assegurar
Jerónimo en l’acte de presenta-
ció. Per la seva banda, l’alcalde
de Badalona, Xavier García Al-
biol, va destacar que és un di-
moni “que no fa por”, que té cara
d’espantat, però que és “entra-
nyable” i té un component re-
ivindicatiu “amb el que tots ens
sentim representats”.

UN JURAT POLÈMIC
Recordem que l’elecció d’aquest
dimoni ha estat marcada per la
polèmica dels integrants del ju-
rat del concurs. La comissió de
festes de Badalona va acusar el
govern local d’haver-los exclòs
juntament amb els diferents
agents culturals i artístics de la
ciutat que hi participaven en
anys anteriors. 

Sobre aquesta acusació, l’A-
juntament va al·legar que el ju-
rat no és inamovible i que per
aquesta edició en buscaven un de
més professional. El nou tribu-

nal, que ha seleccionat el disse-
ny del dimoni i que ha passat de
deu a sis integrants respecte a l’a-
ny passat, l’han format la sego-
na tinenta d’Alcaldia, la regido-
ra de Cultura, el cap del Servei de
Cultura, la directora del Museu
de Badalona, el gerent de Bada-
lona Cultura i el director de Pro-
jecció de Ciutat.

El dimoni Apugem els preus
s’exposarà a la platja dels Pes-
cadors durant totes les Festes de
Maig i quedarà reduït a cen-
dres la Nit de Sant Anastasi, el
divendres 10 de maig.

Imatge de la presentació del dimoni. Foto: Ajuntament de Badalona

Un dimoni crític amb la pujada
dels preus de la compra

Imatge aèria de l’antic institut B9. Foto: X (@Albiol_XG)
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Un 8M amb una programació
“diversa i reivindicativa”

FEMINISME4Des de principis
de març Santa Coloma celebra
actes amb motiu de la comme-
moració del Dia Internacional de
les Dones. Des de la Ciba asse-
guren que la programació d’en-
guany és “potent, diversa, re-
ivindicativa i engrescadora”. 

S’estendrà durant tot el mes
i, en alguns casos, hi haurà acti-
vitats que s’allargaran fins a l’a-
bril. “No només és una mostra
del compromís de l'Ajuntament
de Santa Coloma de Gramenet,
sinó també de la ciutadania i les
entitats locals, amb l'imprescin-

dible lideratge del moviment de
les dones, que són motor i ànima
d'aquesta celebració reivindica-
tiva”, ha expressat l’alcaldessa
Núria Parlon. Pel mateix 8 de
març, a les 17 hores, tindrà lloc
l’espai infantil coeducatiu i l’ela-
boració del mural reivindicatiu.
A les 18h serà el torn de la con-
centració a la plaça de la Vila,
oberta a tota la ciutadania, amb
la posterior lectura del manifest.
Finalment, a partir de les 18:30
hi ha programada  una coreo-
grafia i, com a colofó, comença-
rà la marxa unitària.

HABITATGE4L’Ajuntament de
Santa Coloma assumirà, de for-
ma subsidiària, el cost de les ob-
res d’apuntalament de l’edifici
desallotjat del carrer Pirineus
per la presència d’esquerdes.
L’actuació tindrà un valor estimat
de 60.000 euros. 

A més, en col·laboració amb
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona (AMB), el consistori durà a
terme la rehabilitació de la finca.
L’equip de govern municipal ho
anunciava el passat divendres
en un comunicat, en el qual tam-
bé va expressar la seva “decepció”
amb la gestió  l’Agència de l’Ha-
bitatge de Catalunya perquè no
havia mobilitzat “cap recurs” per
atendre els veïns desallotjats.

400.000 EUROS DE L’AMB
A banda, la Junta de Govern de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) ha aprovat amb ca-
ràcter d’urgència una partida
d’un milió d’euros per ajudar els
veïns de Badalona i Santa Colo-
ma que resideixen en pisos amb
deficiències estructurals. En con-

cret, l’ens supramunicipal ha
concedit 400.000 euros a l’A-
juntament de Santa Coloma i
600.000 més al de Badalona per
cobrir les despeses d’atenció a les
persones en situació d’emergèn-
cia social per esfondrament o
desallotjament d’edificis en mal
estat. Les actuacions s’hauran
de fer entre el 6 de febrer i el 31

de desembre. A Santa Coloma
l’assignació es destinarà a co-
brir despeses urgents, com ara els
reallotjaments, trasllats i ajudes
alimentàries, entre d’altres. Di-
vendres l’Ajuntament ja havia
aconseguit recursos residencials
propis per a 38 persones, 21
d’ells menors d’edat, i continua
treballant per aconseguir-ne més.

Imatge del bloc del carrer Pirineus. Foto: Jordi Pujolar/ACN

L’apuntalament del carrer
Pirineus el pagarà el consistori

Imatge de la concentració pel 8M de l’any passat. Foto: La Ciba

Salut | Referents pel tracte de pacients crònics
El programa d’atenció integrada a pacients crònics complexos a Santa

Coloma i Badalona esdevé un referent nacional. Segons l’ICS, redueix un
40% les visites a urgències i un 30%  els ingressos hospitalaris.
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Tres detinguts a la Mina 
per atacar policies locals

SUCCESSOS4La Policia Local
de Sant Adrià de Besòs va detenir
tres persones aquest dimarts al
vespre per atacar diversos agents. 

Segons han detallat fonts mu-
nicipals, els fets van passar pels
volts de les 19.30 h a la rambla de
Camarón. La Policia Local va
detectar diversos vehicles apar-
cats a la plaça, un espai reservat
només per a vianants. En cridar
la grua perquè procedís a retirar-
los, van aparèixer dos homes i els
van retreure l’actuació, dient-los
que no ho podien fer.  La con-
versa va pujar de to, amb em-

pentes i insults, i diversos veïns
van començar a llançar objectes
des de les finestres dels habitat-
ges, motiu pel qual es van de-
manar reforços als Mossos, que
hi van destinar agents de la uni-
tat ARRO. Finalment es van de-
tenir tres persones. 

En una piulada a la xarxa X,
l’alcaldessa, Filo Cañete, va tras-
lladar el seu suport als agents.
“Agraïm la vocació i la profes-
sionalitat dels nostres agents en
la defensa de la convivència i
del respecte a l’espai públic
comú”, va expressar.

ANIVERSARI4El Club Natació
Sant Adrià ha rebut per part de la
Federación Española de Natación
una placa commemorativa pels
50 anys del club. Tot i que es va
fundar el 1969 i, per tant, té 55
anys d’història, aquest reconei-
xement arriba perquè no va ser
fins a l’any 1974 que va començar
a participar en competicions ofi-
cials. En el seu inici, el club no dis-
posava de cap piscina coberta per
gaudir d’aquest esport i es va ha-
ver d’esperar al 1974 quan es va
construir el Poliesportiu Ricart,
on el club continua forjant la
seva trajectòria. Sigui com sigui,
aquesta placa homenatja mig se-
gle de natació a Sant Adrià.

La Marta Bodas, presidenta
del Club, destaca a Línia Nord el
valor d’arribar a aquesta xifra, ja
que diu, són un club “petit i fa-
miliar”, però que ha aconseguit
bons resultats en la seva història,
com ara campionats de Catalunya
i d’Espanya. Actualment, el Na-
tació Sant Adrià té una cinquan-
tena de nedadors. L’entitat es
mostra ambiciosa en l’àmbit es-

portiu, però és conscient de les se-
ves limitacions. “Cobrem una
quota molt petita, el just per les
despeses i pagar els entrenadors,
com el Jordi Albaladejo i la Pau-
la Herrera, que són molt impor-
tants pel club. Per tant, sense l’a-
portació de l’Ajuntament seria
impossible”, explica Bodas, que
es mostra agraïda amb el suport
del consistori. Pel que fa als rep-
tes, en tenen un de clar: assolir

una pedrera més nombrosa. I és
que enganxar als més joves no
està essent fàcil.

“És un esport individual, molt
sacrificat i amb entrenaments
diaris. Potser la gent el veu com
un complement o una recoma-
nació per alguns dolors i no com
una competició”, afirma la pre-
sidenta. Una bona manera d’a-
conseguir-ho, afegeix, seria pro-
mocionar la natació a Sant Adrià.

Imatge de l’entrega de la placa commemorativa. Foto cedida

Els fets van tenir lloc a la rambla de Camarón. Foto: Google Maps

Educació | Nova oferta de cursos de català
El Servei Local de Català ha presentat una nova oferta de cursos per al
tercer trimestre de l’any acadèmic 2023-2024 a càrrec del Centre per la

Normalització Lingüística. Les inscripcions es poden fer del 2 al 4 d’abril.

El Club Natació Sant Adrià
celebra 50 anys de competició
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En marxa a la platja les obres
per descontaminar el talús

CONTAMINACIÓ4Després de
mesos de tramitacions, ja han
començat els treballs previs a la
descontaminació del Talús de la
platja de les Barques. 

Recordem que la troballa de
terres contaminades al talús del
passeig ha endarrerit i aturat tot
el procés de l’ampliació del pas-
seig de Mar, que permetrà fer
millores  a la llotja de la subhasta
del peix, construir una gran pla-
ça i fer les  noves instal·lacions
del Club Marítim. La pèrdua de
sorra de la platja i la possibilitat
que l’aigua arribi a la zona del ta-
lús ha reactivat la necessitat de

retirar les terres contaminades i
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona ha activat el procediment
per  sanejar la zona el més ràpid
possible. 

Per seguretat, s’ha tallat
l’accés a la platja des de l’espi-
gó fins a la plaça Sant Joan i
s’ha impedit el pas de vianants
pel passeig des del tram de la
Torre de Guaita fins a la Riera
d’en Font. Una vegada acabin
aquestes feines l’Ajuntament
explica que podran començar
les obres del passeig, de la llot-
ja i de les instal·lacions del
Club Marítim.

SEQUERA4L’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona ha anunciat
recentment que per combatre la
sequera es reduirà la pressió de
l’aigua en el subministrament en
els municipis que en gastes més.
A partir del dia 11 de març es co-
mençarà a aplicar en diferents
localitats i, segons ha anunciat
l’Ajuntament, la data d’inici a
Tiana serà finalment el dia 17 de
març. El consistori assegura que
els veïns “no ho notaran”. El mo-
tiu és que aquest descens d’en-
tre el 20% i el 30% de la pressió
de l’aigua es farà efectiu de dot-
ze de la nit a sis de la matinada,
horari en el qual la majoria de la
població no gasta aigua.  

Així serà, almenys, en un inici,
ja que el consistori adverteix que
el pla local de sequera preveu
que es pugui ampliar la baixada de
pressió a algunes franges diürnes,
més endavant, si empitjora la si-
tuació de sequera.  “L’objectiu és
baixar la dotació al màxim amb la
finalitat d’allargar els recursos
tant com sigui possible per si la si-
tuació no millora a mitjà termini”,

diuen des de l’AMB. En les prò-
ximes setmanes, l’entitat supra-
municipal contactarà aquells do-
micilis que tenen un consum su-
perior a 200 litres per habitant
perquè redueixin el consum d’ai-
gua el màxim possible.

D’altra banda, a Tiana les fui-
tes representen el 15% del con-
sum d’aigua de boca, un per-
centatge molt inferior al d’altres
municipis. Per aquest motiu,
durant el darrer any i mig s’ha fet
la inversió més gran de les últi-

mes dècades per millorar la xar-
xa de distribució d’aigua. En
concret,  Agbar ha fet sis obres
per un valor total de 450.000 eu-
ros per canviar canonades. 

MILLORS XIFRES
En paral·lel, l’alcalde Isaac Sal-
vatierra reivindicava ahir que les
xifres del febrer mostren una re-
ducció de la despesa d’aigua al
poble. Concretament, la xifra
va baixar fins als 182 litres dia-
ris per habitant.

La pressió baixarà de 12 a 6 de la matinada. Foto: Ajuntament

La pressió de l’aigua a Tiana 
es reduirà de matinada

Imatge de l’inici dels treballs a la platja. Foto: Ajuntament

Joventut | Dioptria, el nou espai de treball a Tiana
El nou espai de Cal Frares a Tiana es dirà Dioptria. Inclourà l’Agrupament

Escolta Roger de Flor, l’Espai Jove, la casa d’Entitats i la sala Dioptria, 
que serà un lloc de treball i d’estudi on es podrà accedir amb codi.



| 20

Esports Bàsquet | La Penya visita el Baloncesto Alcobendas 
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim dissabte 9 de març el Baloncesto Alcobendas,

en partit corresponent a la 25a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut
Badalona hi arribarà després de la victòria per 67-56 contra el Real Canoe del passat dia 3. 

És un privilegi que algú compar-
teixi amb tu els seus coneixe-
ments, sobretot quan ho fa amb la
passió i la paciència de Jonathan
Ferrari (Barcelona, 1975), presi-
dent del Club Petanca Sants. “Has
d’agafar la bola amb els dits molt
junts i llençar-la amb la mà tan-
cada perquè així controlaràs mi-
llor la direcció i la velocitat de la
bola que si ho fas amb la mà
oberta. Hi ha qui llença dret i qui
ho fa una mica ajupit. En tot cas,
flexiona les cames i veuràs que no
és complicat”, m’instrueix en una
de les 34 pistes que l’entitat, nò-
mada per obligació, té a l’espai
provisional de Magòria.

Ferrari tenia sis anys quan un
dia, com tants altres, va esquivar
les boles de petanca que trobava
pel camí mentre anava en bici pel
Càmping Estrella de Mar, a l’au-
tovia de Castelldefels. Aquella
jornada, però, va començar a
practicar un esport que l’emocio-
na tant que no pot expressar amb
paraules què significa per a ell.

“La petanca arrossega l’es-
tigma que només és per a gent
gran, quan realment té dos ves-
sants, la d’oci i la de competició,
i és un dels pocs esports en què
poden competir tres genera-
cions d’una mateixa família, l’a-
vi, el pare i el net”, reivindica el
santsenc, vicepresident de l’Àrea
Institucional de la Federació
Catalana de Petanca (FCP).

L’entrevistat és un llibre obert
en història, tècnica, estratègia i re-
glament de la petanca. L’objectiu
d’aquest esport és que les boles
acabin el més a prop possible del
bolig, una piloteta homologada de
fusta o de material sintètic. Perquè
una bola sigui de competició ha de
ser reglamentària i indicar el fa-
bricant, la matrícula [una refe-
rència única al món] i el pes, i ha
de tenir un diàmetre d’entre 7,05
i 8 centímetres. Pot ser oxidable o
inoxidable, llisa o amb estries:
tot dependrà de les preferències
dels jugadors i jugadores.

Qui ha guanyat el sorteig i
qui ha guanyat la jugada anterior
és qui comença la nova jugada,
i ho fa llençant el bolig, que ha de
caure a una distància d’entre 6
i 10 metres, el límit reglamentari.
En cas contrari, l’equip rival
col·locarà el bolig amb la mà on
vulgui, dins de l’espai mencionat.

La pista on estem jugant és per
a competicions nacionals i in-
ternacionals i fa 4×15 metres.
Mentre es llença una bola o el
bolig és obligatori tenir els peus
dins d’una circumferència amb
un diàmetre mínim de 35 centí-
metres i màxim de 50.

La petanca somia a ser esport
olímpic. “De moment, el COI
(Comitè Olímpic Internacional)
no s’ha preocupat d’anar a veu-
re les competicions i, per tant, no

ha comprovat que a molts països
les grades s’omplen. Pensen que
no atrauria la gent jove i potser
s’equivoquen”, adverteix Ferra-
ri. França, amb 300.000 federats
i dos milions de practicants, és el
bressol i l’inventor de la petan-
ca, que prové del joc provençal.

“A Catalunya hi ha 100.000
persones que juguen a la petanca
i unes 10.000 federades, i les
transmissions deLaLigaSportsTV
són molt seguides per un públic
molt fidel”, exposa. Espanya acu-
mula dos subcampionats conse-
cutius en la modalitat tripletes en
categoria masculina (Santa Sus-
anna 2021 i Benín 2023).

La petanca té tres modalitats:
tripletes (el duel entre dos equips

de tres jugadors), dobletes (dos
equips de dos) i individual (u
contra u). En tripletes i dobletes
cada equip té sis boles i se’n juguen
12 cada jugada, mentre que en in-
dividual cada jugador o jugadora
disposa de tres boles. Només
suma punts l’equip que tingui
una o més boles seguides més a
prop del bolig, i el vencedor del
partit serà qui acumuli 13 punts.

És un esport ple d’estratègia
i amb tres posicions diferents:
l’apuntador o l’arrimador és
qui obre el joc, sap apuntar i
acostar-se al bolig. El mig de-
fensa i apunta, també s’acosta al
bolig i sap atacar. I el tirador
ataca. Hi ha àrbitres i targetes
(groga, taronja i vermella).

Barcelona té 37 clubs de pe-
tanca i a Sants s’hi juga des de fi-
nals dels setanta. En aquell mo-
ment era petanca d’oci i formava
part de l’Associació de Veïns del
Triangle de Sants. L’any 1985
Jaume Gil, amb només 17 anys, va
fundar el Club Petanca Sants,
que acumula cinc trasllats (Forat,
que estava davant de l’antic Ci-
nema Balañá, el Casinet d’Hos-
tafrancs, la plaça Joaquim Do-
mingo, el parc de l’Espanya In-
dustrial i l’espai actual a Magòria). 

EXPONENT DE FORMACIÓ
Malgrat els continus canvis i

entrebancs, el Club Petanca Sants
té uns 150 socis i uns 80 federats,
i quatre equips, un masculí i un al-
tre femení a Divisió d’Honor, la
màxima categoria estatal, i dos

amateurs masculins a categoria
provincial. L’entitat és un expo-
nent de formació i ara pot celebrar
que Hugo Fernández, de 14 anys,
és el seu primer jugador que ha
competit en un Mundial júnior.

A més, entre el 24 i el 26 de
maig el club celebrarà la sego-
na edició de l’Open Interna-
cional Petanca Sants, amb la
participació de 48 equips de di-
ferents països europeus (Fran-
ça, Bèlgica, Suècia, Dinamar-

ca…). En la primera edició, dis-
putada el 14 maig de 2023, hi
van participar 32 equips.

“Al nostre torneig venen
equips europeus, que ja són
amics nostres, perquè fa anys
que ens conviden als seus tor-
neigs. Tenen pavellons coberts
per refugiar-se de la pluja i del
fred, i em fa vergonya comentar-
los que la nostra situació és pro-
visional. Els asseguro que aviat
tindrem una instal·lació de com-
petició”, confessa Ferrari, que
destaca que en la primera edició
de l’Open es va maquillar l’es-
cenari i s’hi van instal·lar grades.

Fa anys que el Club Petanca
Sants lluita per tenir una llar de-
finitiva i amb condicions dig-

nes. “A Barcelona no hi ha una
instal·lació de petanca de primer
nivell”, lamenta l’entrevistat, que
subratlla que les necessitats de la
petanca de competició són dife-
rents de les d’oci, “que no té àr-
bitres ni la tensió i la pressió prò-
pies d’un campionat oficial”.

EL COMPROMÍS
L’entitat té el compromís del Dis-
tricte i de l’Ajuntament que gau-
dirà de pistes cobertes en el futur
complex esportiu de Magòria, en
què hi haurà un estadi de futbol,
on jugarà la UE Sants, i un pave-
lló poliesportiu. Estan projectades
16 pistes, 12 en zona verda i qua-
tre en zona esportiva, on hi hau-
ria el local del club. Serien pistes
de competició i d’oci cobertes a l’a-
ire lliure: “Quan fes calor, estaries
a l’ombra, però tindries calor, i
quan fes fred, tindries fred”.

La proposta del Club Petan-
ca Sants i de l’arquitecte de la
Taula d’Esports és que a l’exte-
rior hi hagi quatre pistes de pe-
tanca d’oci, en zona verda, i que
les de petanca de competició es-
tiguin soterrades sota el camp de
futbol i ocupin uns 1.000 o
1.200 metres quadrats dels
11.000 disponibles i que estan
repartits entre els vestidors i
altres espais necessaris per al
camp de futbol, el parc de nete-
ja i places d’aparcament (a la
zona es construirà un hospital i
habitatges de protecció oficial).

“Així, el veïnat guanyarà es-
pai per tenir més jardí i fer
horts urbans, per exemple, i
disposaria d’un espai poliva-
lent soterrat. Una instal·lació
que estaria sempre activa per
jugar i organitzar competicions
de petanca, que poden comen-
çar a les 8 del matí i acabar a les
9 de la nit, i per celebrar altres
actes d’entitats del districte”,
comparteix el santsenc.

Juguem dues partides. Aga-
fo la bola amb escepticisme i
atent a les indicacions de Ferra-
ri, que ha començat la jugada
llençant el bolig i una bola. No
jugo a petanca des que vaig des-
cobrir aquest esport a Cambrils,
al càmping de la tieta Fina. Sor-
prenentment, la bola s’acosta
molt al bolig. És el torn de Fer-
rari perquè s’ha quedat més llu-
ny. Esgota les seves últimes dues
boles. Torno a llençar i la bola
toca el bolig i se’n queda a un cen-
tímetre. “Molt bé, Toni! Em sem-
bla que et federaré! Ho tramitem
ara?”, em pregunta, divertit.

Toni Delgado
BARCELONA

Lapersistènciade lapetanca
» Fundat l’any 1985, el Club Petanca Sants acumula cinc trasllats i vol pistes soterrades al futur Magòria
»“A Catalunya hi ha 100.000 persones que juguen a aquest esport”, diu Jonathan Ferrari, el president

Jonathan Ferrari, president del Club Petanca Sants, llença una bola a Magòria. Foto: Toni Delgado

“La petanca arrossega
l’estigma que és per a
gent gran, i pot ser d’oci
i de competició”, exposa

Malgrat els continus
canvis i entrebancs,
l’entitat té uns 150 
socis i uns 80 federats
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Entrevistes breus amb dones excepcionals
dona veu a sis actrius, posades en el pa-
per d’una model, una política, una cien-
tífica, una dona de pell blava i una nena
de sis anys. A través de les seves entre-
vistes s’ofereix una mirada irònica sobre
la defensa de les llibertats individuals. Es
pot veure al Teatre Nacional de Catalunya,
a Barcelona, fins al 31 de març.

Teatre

Entrevistes breus amb dones...
Joan Yago

És el quart disc del grup femení i femi-
nista de referència a Catalunya. A través
de la fusió del pop amb diferents estils
i referències, com ara la música elec-
trònica, tradicional i popular, el grup
aborda temes com la crisi dels trenta, les
relacions afectives queer, la precarietat
laboral i l'equilibri entre les seves vides
i la passió per la música.

Música

Els Metralla van ser un grup de rock dels
80 que van aconseguir un gran èxit amb
la seva única cançó, que dona nom al film.
Trenta anys després, un dels seus com-
ponents continua somiant ser una estrella
del rock and roll i reuneix tots els mem-
bres del grup per fer un concert. Aques-
ta comèdia està protagonitzada per José
Mota i ha triomfat al Festival de Màlaga.

Pelis i sèries

Por tus muertos
Sayago Ayuso

De lo bo, lo millor
Roba Estesa

Dansa Metropolitana
Durant tot el mes de març, Barcelona i els grans municipis
del seu voltant com Badalona, Cornellà, el Prat, Esplugues,
Granollers, l'Hospitalet, Santa Coloma o Viladecans acolliran
la 12a edició del programa Dansa Metropolitana 2024. S’ofe-
reix un total de 270 propostes en 107 espais diferents, totes
elles relacionades amb la dansa, concretament la urbana.
Fins a finals de mes hi ha programades activitats de tota

mena completament gratuïtes, que van des dels espectacles
i les mostres de dansa fins a les projeccions de pel·lícules,

classes magistrals, tallers i exposicions, entre altres.

J O A N  M A G R A N ÉQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L'escriptora d’Amposta ha publicat aques-
ta obra, a mig camí entre l'assaig i la nar-
ració personal, que exposa la seva histò-
ria real d'infertilitat. Al llibre detalla el llarg
procés que va viure per tenir una criatu-
ra, complementat amb tot un seguit de
reflexions que parlen de l'estat emocio-
nal, físic i també econòmic que acom-
panya aquest tipus de situacions.

Llibres

Mai és una paraula molt lletja
Maria Climent

|Dragon Ball Fighter Z
Aquest videojoc per a ordinador, XBox One i PS5 ofereix diferents tipus de

combats, lluites i atacs entre els membres més destacats de la saga de manga.
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Viuen línia

El compositor Joan Magrané (Reus, 1986) ha es-
tat reconegut amb el Premi Enderrock 440 a mi-
llor compositor, un guardó nou que ha inclòs la
revista aquest 2024. El reusenc és considerat una
de les figures emergents més importants de la

música clàssica actual i acumula diversos premis
a nivell internacional i una extensa obra que ab-
raça tota mena de gèneres clàssics. En concret,

ha creat peces que van des de la música de cam-
bra o per a un sol instrument fins a les òperes o
la música vocal, passant per peces orquestrals.

La seva vinculació amb la música es remunta a la
infantesa del compositor, que després d'acabar
el conservatori es va adonar que li agradava to-
car, però, sobretot, escriure. Ho va començar a
fer d'una forma molt autodidacta i a poc a poc
ha anat consolidat la seva carrera no només al

país, sinó també arreu del món.

Famosos

Ser un destacat compositor emergent
És un dels joves més importants de la música clàssica

Rebre un premi a millor compositor
La revista Enderrock li ha atorgat aquest nou guardó

Felicitacions per aquest reconeixement 
Els fans d’aquest tipus de música elogien la seva obra
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXEMPLE

Si eduquem el sentit del gust de les criatures,
aprendran, a poc a poc, a gaudir de la gastronomia

DIETA

GUST

SEDENTARISME

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
La nutrició és especialment clau per al desenvolupament dels in-
fants. A més, en aquesta etapa de la vida, adquirim una sèrie de
coneixements i d’hàbits que seran determinants per al futur. És
per això que una de les primeres recomanacions dels nutricio-
nistes a les famílies és que els pares i mares donin exemple. Està
comprovat que si la família menja bé, el nen també menja bé, i
per això cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar.  
Dinar o sopar tots plegats permet als progenitors observar

com es comporten els infants, assegurar-se que mengen correc-
tament i també promoure bons hàbits, com el fet de tastar ali-
ments nous. Si ensenyem als menors a apreciar els aliments que
estan ingerint, aprendran a gaudir de la gastronomia, que és la
millor manera de cuidar el cos. 
Quant a la dieta, no cal fer gaires diferències. De fet, els in-

fants consumeixen massa proteïnes, segons la majoria d’experts.
Tota la família ha de seguir una dieta rica en cereals integrals,
verdures, fruites, llegums, peix i oli d’oliva, aliments que han de-
mostrat tenir efectes beneficiosos evidents. I també tots plegats
han de complementar la dieta amb exercici físic i dormir bé.    

Elsnensmengenbésiho fanen família

Cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar
per introduir hàbits positius en els infants     

Les claus

Una bona dieta per a tota la família ha de ser 
rica en cereals, verdures, fruites, llegums i peix 

Menjar bé és vital, però s’ha de
combinar amb exercici físic regular
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